
 

Date:  25th and 26th May, 2019 Place: Mellemfolkeligt Samvirke 

Minute Taker Sisse Egeberg 
The meeting was conducted in Danish 

 

 
Agenda: 

1.  The official opening of the Council Meeting 
(Åbning af Rådsmødet) 

a) Welcome and opening of the Council Meeting 
b) Election of Moderators 

(Valg af dirigenter) 
c) Approval of the agenda and formalities 

(Godkende dagsorden, tidsrammer og forretningsorden for rådsmødet og valg af 
stemmetællere og redaktionsudvalg) 

2.  

 

 

 

Last Year  
(Året der er gået) 
Reports 
(Beretninger og rapporter) 

a) The Chairwoman’s Oral Report 
(Forkvindens mundtlige beretning) 
Including the Board’s Report on the Rolling Political Plan 2018 – 2019  
(Bestyrelsens rapport om den rullende politiske plan 2018 – 2019) and the MS 
Annual Report 2018 (MS’ Årsberetning 2018) 

b) Annual Accounts 2018   
(Årsregnskab 2018) 

c) Introduction to the work of and Annual Report from Parliamentary Audit 
(Rapport fra Parlamentarisk Revision) 

3. Introduction to the draft AADK Board Rolling Political Plan 2019 - 2020. 
(Præsentation af udkast til Bestyrelsens rullende politiske plan 2019 -2020) 

4. Workshop session 
- Social inequality and discrimination 

- People's climate walk 
(Social ulighed og diskrimination, Folkets Klimamarch) 

5. Writing-workshop 
(Skriveworkshop) 

2019 Council Meeting Minutes 

 



6. The year to come 
Presentation of Budget 2019-2021 
(Budget 2019-2021, præsentation og diskussion)   

7.  AADK’s work with global platforms 
(Mellemfolkeligt Samvirkes arbejde med Globale Platforme) 

8. Presentation of Candidates for the Board and Parliamentary Revision 
(Præsentation af kandidater til Bestyrelsen og Parlamentarisk Revision) 

9. Election of Board and Parliamentary Revision  
(Valg af Bestyrelse og parlamentarisk revision)  

10. Election of chartered Accountant  
(Valg af statsautoriseret revisor) 

11. Adoption on Rolling Political Plan 2019 – 2020 
(Vedtagelse af rullende politiske plan 2019 – 2020) 

12. Presentation of: 

• Board  

• Parliamentary Audit 

 (Præsentation af ny bestyrelse og parlamentarisk revision og kontaktgruppen 2019 – 
2020)    

13. AOB  
(Eventuelt) 

14. Closing  
(Afslutning) 

 

  



1.  The official opening of the Council Meeting 

a) Welcome and opening of the Council Meeting 

Helle Munk Ravnborg, chairwoman of ActionAid Denmark welcomed Council Members to 

the ordinary Council Meeting 2019.  

HMR opened the Council Meeting. Current Board members as well as current members 

of Parliamentary Audit were asked to introduce themselves. Members of the Secretariat 

present at the meeting also introduced themselves (see List of Participants: Annex 1).  

 

b) Election of Moderators 

The Chairwoman proposed Bjørn Førde and Mette Winding Top to be elected as the 
moderators for the council meeting. They were elected unanimously. 

Thereafter, the moderators took over the leadership of the meeting. They observed that 

both the agenda and the dates for the Council Meeting had been sent out to all Council 

members via e-mail and announced to the general membership via www.ms.dk on April 

26th, 2019. The Council Meeting was therefore legitimately advertised, as according to 

Statute § 7, paragraph 2. 

 

c) Approval of the agenda and formalities 

The moderators moved on to the establishment of the Vote Count Committee. Here the 

Board had nominated the following council members for the Vote Count Committee: 

Mette Roerup, Jan Møldrup, Per Kofod, Anna Udby Mortensdatter & Gunvor Auken. 

The Council approved the vote count committee. 

 

The moderators gave a short introduction to the different papers available to all council 
members to this meeting. They presented thereafter: 

• Rules and Procedures 

• Agenda and Timeframe for the meeting 
 

The Rules and Procedures and the Agenda and Timeframe were adopted by the 

Council. 

 

Finally, the moderators moved on to the establishment of the editorial committee. Here 

the Board had nominated the following council members for the editorial committee:   

Maja Louise Sørensen and Lotus Linette Danst (board members) 

Henrik Steen Pedersen, Dines Justesen og Janne Bruvoll (council members) 

The Council approved the editorial committee. 

 

 

2. 

 

Last Year  

Reports 



 

 

The moderators informed the Council that the established “table groups” will have an initial 
discussion on the reports after the presentations. The feedback from the groups will then form 
the point of departure for the plenary discussion on the reports. 

a) The Chairwoman’s Oral Report 
Including  
- the Board Report on the Rolling Political Plan 2018 – 2019  
- AADK Annual Report 2018. 

The Chairwoman gave her oral report on what ActionAid Denmark (AADK) has achieved in the 
past year (see Annex 2) with reference to the highlights of the year that AADK has been 
through as well as the political climate and context. 

The Board Report on the Rolling Political Plan 2018 – 2019 and the AADK Annual Report 2018 
were distributed to all council members prior to the Council Meeting and were therefore not 
presented at the meeting. 
 

b) Annual Accounts 2018 including annexes 

 

Anders Hamming presented the annual accounts for 2018 to the Council. 

The result for 2018 is a surplus of approx. DDK 250.000. In 2018, a balance sheet was 
budgeted. The overall result for the year is therefore in line with the budget.  

The total income of AADK in 2018 was DKK 250.5 million.  

Total income can be divided into four main areas: 

- Public funds (Offentlige midler) 
- Donations and collections (Donationer og indsamlinger)  
- Income covered activities (Indtægtsdækkede aktiviteter) 
- Other (Øvrige indtægter)  
 

 
 
 



Total expenses amount to DKK 250.3 million.  

They are divided into 5 types of expenses 

- Program work in the South (Programarbejdet i Syd) 
- Work in Denmark (Arbejdet i Danmark) 
- Branding and fundraising (Branding og fundraising) 
- Administration (Administration) 
- Other expenses regarding income-covered activities (Øvrige udgifter i forbindelse 
med indtægtsdækkede aktiviteter) 

 

 

The number of members is not as high as expected 

Equity is in 2018 DDK 22.27 million. It can be discussed whether and how it should be invested. 

 
c) Annual Report from Parliamentary Audit (PA) 

The Annual Report from Parliamentary Audit were distributed to all council members prior to 
the Council Meeting. 

The representatives from PA emphasized, that PA among other things has focused on PA’s role 
and function. Furthermore, focus on the Rolling Political Plan. In the year to come, focus will 
be on communications and involvement of council members.  

 

Plenary: 

The table groups discussed the various presentations and highlighted core subjects of concern 

in regard to AADK’s work in 2018 and forward. These core subjects were the starting point for 

the plenary discussions: 

 

PA: 



Viewpoints expressed: 

- Many organizational abbreviations and terms 

- Need for introduction to organizational relationships also between Action Aid and 

AADK. 

- More information about the considerations leading to the priorities which are made. 

- Sub-committees; it is good that we have them, but we need to work more on clarity, 

communication and transparency. 

- Applause to PA for the good work. 

 

Annual Accounts 2018: 

Viewpoints expressed: 

- Attention should be drawn to the cost of obtaining public grants. There is focus on 

fundraising in the board and at the secretariat, and we have never received as much 

money as we do today. The decision to invest in fundraising was right, but it takes 

some time before we s experience the full effect. Furthermore, we will also have to 

increase the focus on fundraising even more if we are to keep up with the goals for 

getting new members. 

- More clarity on priorities is requested. 

- More transparency concerning what we do outside Denmark and our national work is 

requested.  

- Attention was drawn to the increase in employees in DK. This is also mentioned in the 

Danida review; The vast majority of the employees in DK work with the new strategy. 

We have increasing activity in virtually all our working fields, that requires more hands 

also in Operations. This also express the way we work today; we support the work 

abroad to a greater extent, but the way we support is by financing the other ActionAid 

countries and their activities.  

- Globalhagen Kitchen, the cafes and the Hostel are all important activities in terms of 

connection and engaging. However, the accounts indicate, that attention should be 

payed to the economy regarding this part of our activities.  

 

The Annual Accounts 2018 was unanimously adopted. 

 

The Board’s report: 

- We must pay attention to populism and the xenophobia. It is important that we not only 

talk about right wing movements nationally. It happens not only here, but also in a 

number of other countries and this is also a focus in Action Aid. We must think not only 

nationally but also globally. 

- Important that everyone has a responsibility when witnessing discrimination. Courage 

is an AADK core value. 

- What can we do in relation to movements that occur suddenly (e.g. Refugees on the 

roads). Focus on that spirit.  

- How do we make sure that there is no gap between the young people, there is a lot on 

climate and solidarity and those who go towards the right wing. 



- It is still important that we work towards expanding our national activities to other parts 

of the country. 

- The climate crisis; important to be aware of the role of AADK in this regard. Link to our 

focus on inequality and rights. We can contribute with our expertise in relation to young 

people, activism, training and organizing. 

- Economy; How do we maintain and protect our independence from development aid. 

The Board has expressed a strong wish for us being able to clearly follow the money 

through the system. What is financed by which grants? Full transparency in order to 

remain an independent voice. There is a greater diversity regarding the financing of our 

work than earlier, and this is also a focal point in the draft Poling Political Plan.  

- How do we act and report? It is important that we are self-critical. 

- The section on challenges in the annual report is too cautious. We have received a 

Danida review which is very nice, but we have also received some recommendations 

that we must work with to implement e.g. in relation to our humanitarian work. It is also 

a focus in the Rolling Political Plan for the coming period. 

- Inequality; AADK has been doing a good job on this theme this year. Now it is time to 

dig deeper, and work with a focus on the mechanisms behind. Our work on developing 

alternatives will also increase focus on the structural aspects. It is requested, that the 

policy papers on inequality to be shared with the council. 

- MS's profile; Great satisfaction with how the organization stands. However, the profile 

can still be sharper. Must be explainable by three words. 

- The development in Africa is still important, focusing on what it is that creates the 

conditions. 

- Lack of concrete reporting on our work in the exposed residential areas. We are in five 

municipalities, and there are really some exciting changes going on there.  

- Important that we are not only national or international. We are both. 

 
The Board report on the Rolling Political Plan 2018 – 2019 was unanimously adopted. 

  
3. Anna Udby Mortensdatter and Uffe Krogh presented their proposal for the rolling political 

plan.  

 

The proposal was distributed to the Council prior to the meeting and enclosed as Annex 4. 

 

Introduction to the draft AADK Board Rolling Political Plan 2019 – 2020 

The Board had prepared a draft rolling political plan 2019 – 2020, which was distributed to 
council members prior to the meeting. 

The chairwoman introduced the draft to give council members an idea of the thoughts behind 
the draft. 

In her introduction she among other mentioned: 

- Continued strong focus on organizing 
- We must focus on linking the local and global in our activities and campaigns 
- Alternatives; we have reached a small step, but we are still not aiming 
- Still need for focus on communication 



- Global connectiveness - strengthen connection between activists in DK and around the 
world must be a focus in the year to come 

- It is important that the recommendations from Danida are followed up, including 
strengthening FAC and our humanitarian work. 

- Sub-committees; The Board establish the sub-committees to prepare and qualify the 
Board's discussions. Sub-committees are not study groups. The sub-committees must 
support the Board’s work. 

- Climate; we must ask our secretariat to have a sustainable operation. We are not, of 
course, a natural organization, but we must focus on that where it connects to our 
agenda as MS, the issue of inequality and the issue of fair distribution of burdens and 
opportunities. 

Council members now had the possibilities to come up with amendments to the Rolling 
Political Plan 2019 – 2020 before it is presented to the Council for its final approval Sunday 
afternoon. 

4.  Workshop session 

- Social inequality and diskrimination 

- People's climate walk 

Brief notes from the workshops are attached as annex 3. 

5. Writing-workshop: Amendments to the Rolling Political Plan 2019 – 2020  

A writing-workshop for council members interested was set up to prepare possible 
amendments to the Rolling Political Plan. 

6. The year to come 
Presentation of Budget 2019-2021. 

Anders Hamming presented the three-year budget to the Council: 

 



Anders Hamming also informed the Council, that a follow-up on the budget has been 
conducted during April. The result did not give rise to any adjustments to the budget. 
However, the process has abled us to make better budgets in the year to come.  

Investments has been made for approx. DKK 2 million. Investments in fundraising. It is 
expected, that the investment in fundraising will pay back the expenses within a few years. 

There was a discussion about how large our equity should be and how it can be used. 

The Chair noted, that a balanced budget for 2020-2021 was a condition for the Board’s 
approval of the budget.  

The budget was supported by the Council.  

7.  AADK’s work with Global Platforms  

(Mellemfolkeligt Samvirkes arbejde med Globale Platforme) 

Camilla Holm-Jensen presented our international work with Youth, Organizing and Activism 
and Global Platforms.  

- 5,0000 have been trained, 50% of them took action afterwards 
- 30,000 young people have been through activities on our platforms around the world. 

Get to know more on: www.globalplatforms.org 

8. Presentation of candidates to the Board and Parliamentary Audit. 

In the Board there were four seats and two seats for alternates for individual members and 
there were one seat and for the institutional members. In Parliamentary Audit there was two 
seats.  

The following members stood for election. 

Individual members to the Board: 

− Andreas Dybkjær-Andersson 

− Annette Rohde 

− Anton Barre 

− Asger Narud 

− Khaterah Parwani 

− Poul Sørensen 

− Steen Folke 

− Stine Krøijer 

Institutional members to the Board: 

− Sine Jensen 

Parliamentary Audit: 

− Kjeld Lanng 

− Marie Uldall Thomsen 

The candidates introduced themselves to the Board. 

 

http://www.globalplatforms.org/


9. Election of Board and Parliamentary Revision  
(Valg af Bestyrelse og parlamentarisk revision)  

The Council members gave their votes.  

10. Election of chartered accountant. 

Anders Hamming recommended, on behalf of FAC, that the collaboration with KPMG should 
be continued, as they meet our requirements for audit firms and since there is great 
satisfaction with the cooperation. There are always challenges combined with working with 
large audit firms, but when we had to elect a new accountant two years ago, a thorough 
screening was conducted. Here KPMG got a positive result. 

It was asked whether it is possible to evaluate the CV for the specific accountants. It was not 
possible to answer the question at the meeting, but the screening was not conducted on an 
individual level. 

It was asked if there are any alternatives; There is a positive list of those that we can choose, 
and which is approved by Danida. It was asked whether there are companies that we might be 
interested in, but which are not currently on Danida's list? 

The Council calls for this to be an area we have a strong focus on in the time to come. We 
should not choose a new accountant this year, but it is a focus we must take in the election 
next year. It might be possible to collaborate and have a dialogue in Global Focus with other 
member organizations on this theme.  

The election of KPMG as auditor was reaffirmed. 

11. Adoption on Rolling Political Plan 2018 – 2019 

Some council members had forwarded proposals to amendments to the draft Rolling Political 
Plan to clarify the expectations from the Council to the Board.  

Anna Udby Mortensdatter and Uffe Krogh let their pre-submitted proposals fall and are 
authors of an edited version: 

A Total of four proposals for new sections should be voted on: 

- Strengthen and sharpen AADK focus on the climate crisis (Anna Udby Mortensdatter 
and Uffe Krogh)  

- Description of AADK's democratic NGO professionalism (Gunvor Auken) 
- The goal of social cohesion (Ole Bang) 
- Focus on Syria and Kurds in the area (Mehmet Aksoy) 

The proposal “Description of AADK's democratic NGO professionalism” was rejected. The other 
three proposals were adopted by the Council and the Rolling Political Plan 2018 – 2020 was 
adopted unanimously by the Council.  

The Rolling Political Plan 2018 – 2029 is enclosed as annex 5. 

12. Presentation of the members of the Board and Parliamentary Revision 2018 – 2019 

The following candidates (individual members) were elected to the Board: 

- Andreas Dybkjær-Andersson 
- Annette Rohde 
- Khaterah Parwani 
- Stine Krøijer 



 

Two alternates: 

- Asger Narud 
- Steen Folke 

 

Institutional member: 

- Sine Jensen 

 
Parliamentary Audit 

- Kjeld Lanng 
- Marie Uldall Thomsen 

 
The AADK – Board 2019 – 2020 thus comprises the following members:  

- Individual members: Anders Hamming (2018 – 2020), Andreas Dybkjær-Andersson 

(2019 – 2021), Annette Rohde (2019 – 2021), Flemming Hansen (2018 – 2020), Helle 

Munk Ravnborg (2018 – 2020), Khaterah Parwani (2019 – 2021), Mahmoud Ismail 

(2018 – 2020), Mary Consolata Namagambe (2018 – 2020) and Stine Krøijer (2019 – 

2021). 

- Institutional members: Sine Jensen (2019 – 2021) and Rasmus Kjær Slot (2018 -2020) 

- Staff representative: Karen Jørgensen 

- Alternates: Asger Narud and Steen Folke 

 

Parliamentary Audit 2019 – 2020 comprises the following members:  

Kjeld Lanng, Julie Madsen and Marie Uldall Thomsen. 

Council members who have expressed their interest to participate in different groups during 

the coming year were: 

Contact Group: Anne-Marie Kaalby, Heide Deminatus, Lisbeth Madsen, Martin Brehm 

Christensen, Mette Roerup, Mette Winding Top and Per Kofoed.   

Finance and Audit Committee: Anders Hamming. 

 

13. AOB  
Council members expressed the following during AOB: 

- Evaluation of the Council meeting was requested 
- Parliamentary Audit encouraged Council members to contact them with any issues 

that might be relevant. 

The Moderators closed the meeting thanking everyone for their active and constructive 
participation in this year’s Council meeting. 
 

14. Closing  
Helle Munk thanked the outgoing board members, for their contribution.  

On behalf of the entire Council she thanked Julie and Sisse for their effort in organising the 
council meeting. She also thanked council members for their input and support. 



She finally thanked the council moderators for their management of the council meeting. 

Everybody thanked Helle Munk Ravnborg for her great efforts as AADK Chair.  
 

 

Copenhagen, 18th June 20191  

 

  

 

 

 

Bjørn Førde 

Council Meeting Moderator 

Mette Winding Top  

Council Meeting Moderator 

 

 

  

                                                           
1 Mails with the moderators’ approval of the Council Meeting Minutes is available at the Secretariat 



 

Annex 1 

List of Participants 

Fornavn Efternavn Medlem 

Anders  Hamming  individuelt medlem 

Andrea  Holst-Mjöbäck individuelt medlem 

Andreas  Dybkjær-Andersson individuelt medlem 

Anna   Mortensdatter individuelt medlem 

Ann-Marie Kaalby individuelt medlem 

Anton   Baare individuelt medlem 

Asger  Narud individuelt medlem 

Astrid   Andersen individuelt medlem 

Benjamin  True Hansen Medarbejderrep. 

Bent  Nielsen individuelt medlem 

Berit  Asmussen kollektivt medlem 

Betty   Pedersen individuelt medlem 

Bjørn  Førde individuelt medlem 

Camilla   Holm-jensen Medarbejderrep. 

Clark  Pratt individuelt medlem 

David  Stodolsky individuelt medlem 

Dines  Justesen individuelt medlem 

Ditte  Lanng individuelt medlem 

Dorte  Lange individuelt medlem 

Freja  Lomaz Jørgensen individuelt medlem 

Gunvor   Auken individuelt medlem 

Heide  Deminatus individuelt medlem 

Heiko Henkel individuelt medlem 

Helle  Munk Ravnborg individuelt medlem 

Henrik  Narud individuelt medlem 

Henrik  Steen Pedersen individuelt medlem 

Inge  Marie Nielsen individuelt medlem 

Jan  Møldrup kollektivt medlem 

Janne  Bruvoll individuelt medlem 

Jeanette  Christensen individuelt medlem 

Johan  Ørsted Petersen individuelt medlem 

Jørgen  Due individuelt medlem 

Julie   Madsen individuelt medlem 

Khaterah  Parwani individuelt medlem 

Kirsten  Bruun kollektivt medlem 

Kjeld  Lanng individuelt medlem 



Kristian  Ramskover individuelt medlem 

Lars  Kristensen individuelt medlem 

Lisbeth  Madsen individuelt medlem 

Lotus  Danst individuelt medlem 

Mahmoud  Ismail individuelt medlem 

Maja Louise  Sørensen individuelt medlem 

Marie  Thomsen individuelt medlem 

Martin  Brehm Christensen individuelt medlem 

Martin  Carstensen individuelt medlem 

Mary 
Consolata 
Namagambe individuelt medlem 

Mehmet  Aksoy individuelt medlem 

Mette  Roerup individuelt medlem 

Mette  Top individuelt medlem 

Mogens  Buch-Hansen individuelt medlem 

Mohammad  Ajine individuelt medlem 

Nadja Manghezi medlem 

Nete  Kyndesen individuelt medlem 

Ole  Anand individuelt medlem 

Ole  Bang individuelt medlem 

Ole  Brauer individuelt medlem 

Per  Kofod individuelt medlem 

Poul  Sørensen individuelt medlem 

Rikke Thomadsen individuelt medlem 

Sarah  Overby Ridha individuelt medlem 

Sheena  Miriam Christensen individuelt medlem 

Sine  Jensen kollektivt medlem 

Steen  Folke individuelt medlem 

Stephanie Foldager Mortensen medlem 

Stine  Krøijer individuelt medlem 

Tue  Magnussen individuelt medlem 

Uffe Krogh individuelt medlem 

Ulla  Sandbæk individuelt medlem 

Jakob  Kirkemann Boesen sekretariat 

Jonas Giersing sekretariat 

Lars  Koch sekretariat 

Nora Christansen sekretariat 

Sisse Egeberg sekretariat 

Tim Whyte sekretariat 

Vibeke  Vinther sekretariat 

 

  



Annex 2  
 

Forkvindens mundtlige beretning – 25. maj 2019 
 
Kære Rådsmedlemmer – nye og gamle, kære bestyrelse, kære sekretariat, 

 

Hvis jeg skal pege på én ting, som jeg tager med mig fra det MS år, der nu går på held, så er det vigtigheden 

af at kende det fundament, man står på.  

 

MS bygger på et meget enkelt og dog meget radikalt princip, nemlig princippet om alle menneskers 

ligeværd. Den samme tanke, den samme værdi, lå til grund, da FN, 5 år efter MS’ fødsel i 1948, vedtog 

Verdenserklæringen om Menneskerettigheder.  

 

Og vores grundlæggere var overbeviste om, at hvis mennesker arbejdede sammen, levede sammen, på 

tværs af skel, så ville denne grundlæggende tanke om menneskers lige værd ikke alene være en tanke, men 

blive en personlig erfaring og følelse, virkeliggjort i det mellemfolkelige samvirke. På den måde opstod MS 

som et af de mange levende eksempler på, at ”en lille gruppe af tænksomme og engagerede borgere kan 

forandre verden – og ja, at det er den eneste ting, der nogensinde har forandret verden.” 

 

At kende sit fundament, gør det enkelt at tage stilling. At kende sit fundament som MS, gør det til vores 

pligt at tage stilling, at sige fra, når diskriminationen (altså dét at handle ud fra en vrangforestilling om, at 

nogen mennesker er mere værd, har mere ret, end andre) viser sit ansigt og især, når det sker fra vores 

folkestyres midte. Derfor var der heller ikke nogen tvivl hos os i MS om, at den 10. december 2018 – 70 året 

for Verdenserklæringen for Menneskerettigheder – skulle markeres både for at vise, at vi er mange, der 

står vagt om menneskerettighederne, og at vi tager afstand fra det menneskesyn og den kynisme, der viser 

sig,  

- når Danmark, som et af verdens rigeste lande flere år i træk siger ’nej’ til at tage imod 

kvoteflygtninge i en tid, hvor der aldrig har været så mange mennesker på flugt i verden,  

- når Danmark vælger at indkvartere krigstraumatiserede asylansøgere klods op ad militære 

øvelsesområder,  

- når Danmark vælger at indkvartere familier uden mulighed for, at de kan leve et liv som familie, 

også selvom det kun er for en kort stund,  

- når Danmark vælger at bruge millioner af kroner på den symbolske og kyniske handling, det er, at 

indkvartere udlændinge på tålt ophold på en ’øde’ ø, nemlig Lindholm. 



 

Markeringen vakte genklang. Den samlede en meget lang række af organisationer og stemmer og viste med 

al ønskelig tydelighed, at der er et andet Danmark end det, som er blevet tegnet af vores ledende politikere 

gennem de seneste år.  

 

Med princippet om menneskers lige værd følger også, at mennesker skal have lige muligheder for at 

udfolde deres liv. At kende sit fundament, gør det derfor også enkelt at tage stilling til spørgsmålet om 

klimaforandringer. For blandt meget andet, så repræsenterer klimaforandringerne et kolossalt 

mulighedstyveri: 

 

Et tyveri begået med mere eller mindre skjulte metoder af nuværende og tidligere generationer som 

håndlangere for stater og forretningsimperier, der, som en del af den fossile elite, har kæmpet om og 

fremmet brugen af fossil energi og har lokket os med den evige økonomiske væksts lyksaligheder, og 

derigennem opbygget en enorm politisk og økonomisk magt – og på bekostning af nuværende og 

fremtidige generationer og deres livsmuligheder.  

 

Et tyveri begået af de lande, der ikke bare var hurtige til at opbygge industriel og dermed økonomisk og 

militær magt, men også gjorde det på bekostning af de mange lande og befolkninger, der leverede 

råstofferne og – på forskellig vis gennem historien – arbejdskraften.  

 

Derfor er klimakrisen også en global ulighedskrise og en global retfærdighedskrise! 

 

Og ligesom øen Lindholm, familierne, der hører skud uden for asylcentrene, og Danmarks nej til 

kvoteflygtninge blev nogle af de begivenheder, der har fået mange i Danmark til at erkende det 

grundlæggende skred i menneskesyn og den kynisme, der gennemsyrer dansk politik i disse år, så blev den 

lange, varme og tørre sommer i 2018, en begivenhed, der for alvor gjorde det klart for mange i Danmark – 

unge såvel som ældre, landmænd såvel som politikere – at de klimaforandringer, som forskere, 

græsrodsorganisationer, naturfolk og mange andre, verden over, havde forudsagt og advaret om siden 

70’erne, ja, nogen endda tidligere, de var og ér en realitet, det ikke længere var muligt at tale sig udenom. 

Og at kravet om en grundlæggende bæredygtig omstilling af vores produktion og forbrug, og dermed af 

vores økonomi, ikke bare havde rod hos nogle få revolutionsromantikere, men faktisk har slået rod hos et 

meget – og for mange – overraskende bredt udsnit af befolkningen, der ikke længere vil lade sig lulle ind i 



magelighed og fortællinger om, at fremtidens teknologier vil løse problemerne for os, at Danmark jo bare 

er et lille land, der ingen forskel kan gøre.  

Vi står lige nu et fuldstændig afgørende sted, hvor vi har muligheden for, med et ganske lille, men bestemt 

puf – og måske også et ganske lille kryds 😊 – at skubbe vores samfundsudvikling i en langt mere 

bæredygtig og retfærdig retning.  

 

Derfor har det været  

- helt oplagt at slutte os til de mange Folkets Klimamarcher, der har været gennem de seneste par år,  

- helt oplagt at bakke op om den grønne studenterbevægelse og deres klimastrejker her igennem 

vinteren og foråret, og kravet om handling NU,  

- helt oplagt sammen med 10 andre organisationer samlet i 92-gruppen at fremsætte det 

borgerforslag om en klimalov nu, der på rekordtid samlede mere end 60000 underskrifter og som 

rigtig mange politikere nu forholder sig til og forpligter sig på i deres valgkampe,  

- helt oplagt at tilslutte os det initiativ, som på tværs af fagbevægelser og folkelige organisationer, 

kræver en indsats for ”Broen til fremtiden” og som – takket været os også understreger vigtigheden 

af global klimaretfærdighed.  

 

Opgaven med at bringe det globale ind i det nationale og lokale og omvendt er bestemt ikke blevet mindre i 

løbet af de seneste år og det er en opgave, som ikke alene er relevant i Danmark, men også relevant i 

mange af de lande, hvor vores søsterorganisationer i ActionAid arbejder. Hvis jeg skulle pege på et område, 

hvor MS kunne opruste i Danmark og dermed måske også inspirere nogle af vores søsterorganisationer i 

ActionAid, så ville dette felt være et godt bud, altså  

- hvordan vi gør det globale mere tilstedeværende i debatten og i initiativer for forandring generelt i 

Danmark, både på det nationale og på det lokale plan, og i særdeleshed  

- hvordan vi styrker, at det globale perspektiv er tilstede i de debatter og de initiativer, vi selv som 

MS engagerer os i.  

Den opgave håber jeg, at sekretariat og også en ny bestyrelse og den nye forperson tager på sig. 

 

At kende sit fundament, gør det også enkelt at tage stilling til den racisme og det menneske- og 

samfundssyn, som kommer til udtryk, når en person som Rasmus Paludan opildner til had og konflikt og så 

helt åbenlyst taler imod det helt grundlæggende princip om menneskers lige værd. Mange vil gerne give 

det navne! For mig – og for os – er navnet ikke så vigtigt, for vi kender det, når vi ser det. Det gør det dog 

også smertefuldt. Både fordi vi har set det før, og også fordi vi har set det komme. 



 

Da jeg i 2016 holdt min beretning, pegede jeg på ”svækkelsen af demokratiske institutioner, 

faktaresistensen og højrepopulismen som en farlig cocktail, der skulle imødegås, men også forstås. Og som 

en del af baggrunden for højrepopulismen, pegede jeg på, at eliten havde fået øje på den som et vældig 

nyttigt redskab til at fjerne fokus fra den stigende ulighed og dermed til opretholde deres privilegier – i alle 

tilfælde for en stund!” For, som jeg sagde, ”det er farlige kræfter, der sættes i spil i disse år.” Desværre er 

det de farlige kræfter, der nu har vokset sig stærke og er sluppet fri – og som eliten nu forsøger at undsige! 

Jeg er sikker på, at jeg og vi ikke er de eneste, der har set det ske, og mit håb – midt i denne dystopiske 

fortælling – er, at vi lige nu står midt i endnu en af de begivenheder, der kommer til at udgøre et afgørende 

vendepunkt. Den optimistiske læsning er, at Rasmus Paludan repræsenterer det spejl, der viser, hvad det er 

for kræfter og forestillinger, visse af vores politikere og meningsdannere har leget med gennem de senere 

år, og som får det store flertal til at tage afstand og vælge en fundamental anden vej. Vores koncert på 

Rådhuspladsen i den forgangne uge bakker heldigvis denne læsning op! 

 

At kende sit fundament, gør det også enkelt at slutte op om verdensmålene for bæredygtig udvikling og 

sammen med de heldigvis mange gode kræfter både i Danmark og i verden, som fastholder fokus på, at 

verdensmålene og 2030 dagsordenen som helhed ikke bare er flotte logoer og brocher og et fælles sprog, 

som virksomheder og organisationer kan bruge i deres årsberetninger, men at det er en dagsorden,  

- der fordrer en grundlæggende omstilling af vores økonomi og af vores samfund, en dagsorden,  

- der fordrer at vi indser og handler på, at vores ageren i vores familie, nabolag, i vores kommune, på 

vores virksomhed, i vores land, har konsekvenser andre steder i verden og at det først er, når vi 

også tager hånd om disse konsekvenser, at vi for alvor kan tale om bæredygtighed, og endelig at 

det er en dagsorden,  

- der fordrer os til ikke at lade nogen i stikken. 

 

MS har med konceptet ’Verdensklasse’ taget initiativ til at ’bringe klassen ud i verden’ og ikke mindst 

’verden ind i klassen’.  

 

Og MS – og i stigende grad også resten af ActionAid føderationen – er blandt de stemmer, der forsøger at 

holde vores politikere fast på den forpligtelse, der ligger i at have tilsluttet sig 2030 dagsordenen. Det bliver 

en vigtig dagsorden at forfølge, når vi om kort tid får en ny regering – både i forhold til vores udenrigs- og 

udviklingspolitik og også på den indenrigspolitiske bane. 

 



At kende sit fundament – menneskers ligeværd, betydningen af mellemfolkeligt samvirke, erkendelsen af, 

at forandring sker, fordi tænksomme og engagerede borgere vil den og skaber den, og så se, hvor og 

hvordan MS som organisation kan gøre en forskel – gjorde det også lettere, da vi for et par år siden lavede 

vores stadig nye strategi. Og det har båret frugt!  

 

Det arbejde, som MS sammen med vores partnere rundt omkring i verden udfører som en del af de 

partnerskabsaftaler, vi har med Danida, er netop blevet gennemgået af et hold af eksterne eksperter. Og 

blandt de mange langt overvejende positive kommentarer, de havde, så bemærkede de, at ligegyldigt hvem 

de talte med – blandt bestyrelse, råd, sekretariatsfolk og partnere rundt i de lande, de nu besøgte – så 

hørte de en samstemmende fortælling om, hvad det nu var, MS gjorde, hvorfor og hvordan! Det er en 

utrolig positiv bedrift, som mange organisationskonsulenter og selvfølgelig også organisationer, ville ønske 

de kendte opskriften på. Den har vi! 

 

Og så kan jeg jo ikke komme uden om, at når jeg står her i dag og har valgt, at dette er mit sidste Rådsmøde 

som forkvinde, så er det med en sær, men også dejlig blanding af stolthed, appetit og vemod.  

 

Stolthed over det MS, vi har i dag, med rynker og klarsyn, med masser af mod og stædighed til at stå fast på 

fundamentet og ikke lade sig rive med af alskens modeluner og lokkende partnerskaber, med masser af 

både unge og ældre venner, i ind- og udland, som hun forstår at bringe sammen,  

Stolthed hver gang jeg hører hvordan vi hjælper til at mennesker i Tingbjerg, i El Salvador, i Bangladesh 

møder en ny side af sig selv, som den der kan og tør stå op for egne og andres rettigheder, 

og så en helt ufattelig stolthed over de super dygtige, engagerede og imødekommende medarbejdere, som 

MS gang på gang er i stand til at tiltrække og fastholde. Uden jer ville det være det være småt med 

resultater, og småt med retning og dybde på de forandringer, vi alle ønsker at skabe. 

 

Og appetit. Appetit på at bruge alt, som MS har styrket i mig i min tid som forkvinde:  

- den ukuelige tiltro til, at vi som små grupper af tænksomme og engagerede borgere kan forandre 

verden;  

- evnen til at række ud til andre;  

- modet til at stå fast, også når det en gang imellem kan synes som om man står alene;  

- visheden om, at der er nogen, der regner med os.  

 



Alt det glæder jeg mig til at bruge i mit fortsatte engagement som aktiv pensionskunde, hvad enten det 

bliver i eller uden for JØPs bestyrelseslokale, og i mit engagement i min kommune for at fremme lokalt og 

folkeligt ejerskab til kritisk infrastruktur og for at bringe det globale ind i den lokale indsats for at nå 

Verdensmålene for Bæredygtig Udvikling, særligt når det gælder mad og landbrug.   

 

Og så vemod, fordi det at være en del af holdet, i MS som helhed, i bestyrelsen og i rådet, har givet så 

meget fylde og glæde. Og på en uforklarlig måde er blevet til en del af mig! Min rolle bliver en ny, men 

fylden og glæden forbliver! Det har været et utroligt privilegie at stå i spidsen for MS i de forgangne 6 år, at 

mærke jeres opbakning, omsorg, de velmenende gode råd og kritiske kommentarer, og frem for alt jeres 

fantastiske engagement for de fællesskaber, vi sammen søger at skabe for en bæredygtig global udvikling 

og en retfærdig fordeling af jordens rigdomme.  

 

Derfor vil jeg gerne slutte af med at sige en kæmpe tak  

- til jer alle, til medlemmer, til frivillige: jer der knokler for aktivt medborgerskab og mod racisme, jer 

der knokler for vores køkken, hostel, cafeer her på fælledvej og i Århus og Odense, jer der bringer 

verden ind i klasseværelserne, jer der fortæller om skat, jer der arbejder for ansvarlige 

pensionskunder, jer der holder vores beslutningstagere til ansvar, jer, der arbejder for alternativer 

af alle slags, jer der holder foreningen demokratisk  

- til alle i sekretariatet, alle jer, der får ord, billeder, penge, relationer, ideer, mennesker, information 

og projekter til at flyde de rette steder hen og får stedet her til at blomstre både i overført og 

konkret forstand – både dem af jer, der er her nu og dem, der har taget en kæmpe tjans i løbet af 

de 6 år jeg har haft fornøjelsen af at være forkvinde,  

- til jer Rådsmedlemmer og Bestyrelseskolleger og så ikke mindst til de to generalsekretærer – Frans 

Mikael og Tim –  

- og til Birgit, Hannah og Sisse for superloyalt og professionelt at passe foreningens demokratiske 

rygrad, nemlig forholdet mellem sekretariat, bestyrelse, råd og medlemskab. 

 

Det har været en kolossal fornøjelse og et privilegie at arbejde sammen med jer alle!  

 

Tak for muligheden, tak for tilliden og tak for ordet! 

 
 
 

 



Annex 3  

 
Input fra workshops: 

 

Social ulighed og diskrimination 

- Problem med negative historier, de skal skiftes ud med gode historier, som vi skal have mere frem. 

Vi skal skabe modfortællinger.  

- Vi skal ikke kun komme med Dommedags-profetier, når vi taler ulighed, men også fortælle om de 

positive ting, der følger med en øget lighed. Positiv framing.  

- Vi skal fortælle minoritetsunge, at de er værdifulde for vores samfund 

- Er der en risiko for, når vi organiserer de unge lokalt, at vi skaber lukkede homogene fællesskaber. 
Når vi organiserer os, så skal vi gøre det mangfoldigt. 

- Vi arbejder i udsatte boligområdet, hvor der bor mange med minoritetsbaggrund. Vores indsatser i 
de udsatte boligområder, har ikke kun fokuseret på andre etniske baggrunde, men unge med alle 
mulige forskellige baggrunde.  Vigtigt med diversitet i alle henseender og ikke kun i etnisk forstand. 

- Vi skal arbejde både oppefra og nedefra, når vi skaber forandringer, samt arbejde med årsager og 
mekanismer.  

- Vigtigt at skelne mellem minoritetsproblematikker og det strukturelle 
- Mange unge med minoritetsbaggrund laver frivilligt arbejde. Minoritetsunge har brug for at 

producere og organisere sig, så man føler, at man er en del af noget og skaber nogle forandringer.  
- Vi skal passe på ikke at komme til at lave omvendt integration; etniske minoritetsunge er ikke kun 

interesserede i at tale om integration, de vil også tale om alle mulige andre ting, der sker ude i 
verden.  

- Vigtigt med bevidsthed om, hvad der skal komme ud af vores indsatser. Hvornår vi sætter noget i 
gang og hvornår giver vi det videre. Hvordan får vi forankret de unge, vi arbejder med, som unge 
aktivister i MS. 

- Behov for ekstern evaluering af det nationale arbejde, hvad er det vi kan som MS indenfor det her 
felt og hvad er det, at nogle andre er bedre til end os? Hvad er det for nogle forandringer, vi 
skaber? 

 

Folkets klimamarch 

- Historisk mange fremmødte på Christiansborg Slotsplads til Folkets Klimamarsh, omkring 40.000 
- God stemning og fedt med MS corner med høje bannere osv.  
- Gretha Thunberg talte, folk var meget begejstrede. 
- Connie Hedegaard var på scenen og Anne Lise Marstrand. 

 
 

 

  

 
 

  



Annex 4 

 

Ændringsforslag til den rullende politiske plan (2019-2020) stillet forud for 

Rådsmødet 2019 

Uffe Krogh og Anna Udby Mortensdatter 

 

Vi påskønner, at MS nationalt i Danmark i det seneste år synes at have deltaget aktivt i den politiske og 

offentlige debat om klimakrisen - herunder indsamlet underskrifter, støttet demonstrationer og oplyst om 

klimakrisens omfang og konsekvenser. Vi oplever dog, at MS som organisation kan gøre endnu mere på 

klimafronten - og især drage nytte af vores globale tilstedeværelse i Syd.  

 

Overordnet forslag: 

MS skal være en tydeligere, mere synlig og globalt mere aktiv organisation på klimaområdet. 

Herunder efterspørger vi: 1) Information om MS’ internationale arbejde med klimakrisen, 

klimatilpasning mm. 2) At MS som organisation i Danmark går forrest og viser, hvordan at vi, såvel 

som andre organisationer bør, kan leve op til en minimal CO2-udledning, og 3) at klimaspørgsmålet 

indtænkes i alle projekter, samarbejder og kurser, MS er engageret i. 

 

Vi vil gerne advokere for, at der på Rådsmødet 2019 bliver givet informationer dels om MS’ internationale 

klimaarbejde og dels om den nedsatte arbejdsgruppe om at “udvikle alternativer”.  

 

Konkrete forslag på tre niveauer:  

 

1. I organisationen - internt: 

 

MS har allerede omlagt kantinen til vegetarisk, hvilket vi klart bakker op om og ser som et godt eksempel 

på, at MS som organisation har mod til at træffe de nødvendige beslutninger.  

 

- Der skal laves en CO2-beregning for MS - CO2-aftryk for mad, materialer, energi, transport, 

internet mm. (Evt. med inspiration fra nyhedsmediet Zetland) 

- Der skal sættes konkrete mål - langsigtede og kortsigtede - for at mindste organisationens samlede 

CO2-udslip, der skal være i nul i 2030 

- Eksempler:  

- Alle flyrejser skal kompenseres 100% fra 2020 

- Ingen indenrigsflyvning fra 2020 

- Hjemmesidens servere kører på grøn strøm fra 2019 



- Global Contact-deltagere betaler kompensatorisk klimakompensation for flyrejser fra 2020  

- MS’ fokus og indsats på klimaområdet skal være mere synlig og tilgængelig på hjemmesiden og 

andre steder, hvor MS’ arbejde beskrives  

 

2. Globalt - i de lokale projekter i det globale Syd: 

 

Klimakrisen er en global krise og derfor også noget, vi kan samles om med partnere globalt - når mange 

råber i kor, høres det tydeligere. Vi er usikre på i hvor grad grad, MS’ globale projekter, Global Contact, 

Global Platforms mm. allerede fokuserer på klimamæssig bæredygtighed. Hvis det er tilfældet, synes der at 

mangle informationer om, hvilke projekter og kampagner, der iværksættes globalt og om en klimamæssig 

bæredygtighed allerede nu tænkes som et grundlag for alle projekter, kampagner og samarbejdsaftaler. Vi 

anser klimamæssig bæredygtighed som en helt grundlæggende forudsætning for alt det arbejde MS gør i 

fht. udvikling, ligestilling og kampen mod ulighed. Derfor skal bæredygtighed og klima tænkes ind i alle 

projekter. 

 

- Hver gang et nyt projekt påbegyndes, en ny platform etableres eller der indgås aftale med en ny 

samarbejdspartner skal der tages højde for; 

- Klima- og naturbelastning - herunder fokus på naturressourcer, biodiversitet og begrænset 

CO2-aftryk 

- Klimatilpasning - udvikling af alternativer, der understøtter strukturel forandring, og  

styrker folkets forsvar, øger modstandsdygtigheden og ruster dem til bedre at modstå 

klimakrisens konsekvenser lokalt. 

- Klimapolitisk pres - hvordan kan projektet/samarbejdet øget det politiske pres på, at de 

magthavende stilles til ansvar for og handler på klimakrisen 

Denne tredelte opmærksomhed på klima, miljø og natur kan forstås som et grundlæggende og 

bæredygtigt fundament for projektet. Sagt på en anden måde: De rette omstændigheder i og pleje 

af jorden sikrer ofte stærkere og mere stabile afgrøder.  

- Tilskynd samarbejde på tværs af geografisk placering  

- F.eks. klimademonstrationer samtidig på alle globale platforme med flere tusinde MS-

aktivister eller en global kampagne for “climate justice”.  

 

3. Uddannelse og oplysning  

 

MS’ særlige styrke er fokus på uddannelse og oplysning af unge verden over. Det er oplagt at bruge vores 

erfaringer med at give unge handlemuligheder og motivere til aktiv deltagelse i demokratiske beslutninger 

til at udbrede viden om klimakrisens konsekvenser, udvikle og afprøve bæredygtige alternativer lokalt og 

støtte de unges stemme i lokale og globale politiske debatter om klima og miljø. Vi har bemærket, at flere 

Work Camps relaterer sig til udviklingen af bæredygtige alternativer, hvilket vi bifalder, da unge her kan 

udveksle viden, ideer og erfaringer med hinanden.  

 



- Global Contact elever skal have undervisning i klima og bæredygtighed, klimakrisen og 

klimatilpasning i relation til rejsemålet  

- Undervisningen på de globale platforme skal kredse om klimaadvocacy 

- Den nationale undervisningsindsats i SDG skal ikke kun fokusere på ulighed, men også koble 

ulighed med klima- og biodiversitetskrisen  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Annex 5 

 

Bestyrelsens årsplan for 2019 – 2020  

(Den rullende politiske plan 2019 – 2020) 

 

Rådet giver på Rådsmødet bestyrelsen opdrag om at fokusere på særlige områder i løbet af det kommende 

år (juni 2019 - maj 2020). Dette sammenfattes I Bestyrelsens årsplan, som også kalde "den rullende 

politiske plan". 

1. Baggrund: På Rådsmødet 2017 har Mellemfolkeligt Samvirke vedtaget en ny strategi, som skal 

danne rammerne om foreningens arbejde i perioden 2018-2022. I det kommende bestyrelsesår 

(2019-2020), skal bestyrelsen derfor grundlæggende: 

▪ sikre, at strategien implementeres både på kort og på lang sigt; og 

▪ tilse, at Mellemfolkeligt Samvirke på bedst mulig vis bidrager til virkeliggørelsen af ActionAid 

Internationals strategi. 

Ud over dette generelle ansvar i forhold til at sikre implementeringen af strategien og opnåelse af fastlagte 

mål, samt markere Mellemfolkeligt Samvirkes synspunkter i den offentlige debat, skal Bestyrelsen i det 

kommende år især rette sin opmærksomhed på følgende punkter: 

2. Stærkt, gennemgående fokus på organizing og inddragelse af frivillige: Bestyrelsen skal fortsat 

sikre, at arbejdet med at udvikle community organizing som en del af arbejdet med strategien 

fortsættes.  

Derudover at frivilligt initierede og -drevne aktiviteter, der er koblet op på strategiens 

forandringsmål, igangsættes og støttes, samt at frivillige indtænkes og inddrages i relevante nye 

initiativer, der igangsættes. 

 

3. Skærpe Mellemfolkeligt Samvirkes kampagnearbejde i relation til strategien: Dette ved at; 

a. forsætte fokus på politisk, økonomisk og social ulighed på en måde, der skaber 

samfundsdebat og handlemuligheder og opbygger MS’ viden og profil på området 

b. Sikre forbundethed mellem vores temaer, vores fortælling, og vores arbejde og partneres 

kampagnearbejde i Syd. 

c. Styrke Mellemfolkelig Samvirkes digitale tilstedeværelse og evne til at mobilisere. 

 

4. Øget diversitet i finansieringen af Mellemfolkeligt Samvirkes arbejde – bæredygtig og uafhængig 

økonomi: At fortsætte og styrke den positive udvikling i arbejdet med både nytænkning og 

konkrete tiltag omkring øget diversitet og spredning i foreningens finansieringskilder. Dette med 

henblik på at mindske foreningens sårbarhed og styrke uafhængigheden af statslig finansiering. 

Dette blandt andet ved:  

a) Investere i og øge andelen af private donorer og medlemmer, med sigte på at skabe en bredere 

folkelig forankring og en højere grad af egenfinansiering. 

b) Sikre, at arbejdet med at nytænke muligheder i forhold til næste rammeaftale med Danida 

igangsættes rettidigt 

c) Fortsat opmærksomhed på udviklingen af socialøkonomi og socialt entreprenørskab som 

aktiviteter, der i økonomisk forstand hviler i sig selv og som kan inspirere andre både i DK og i 



andre lande, herunder gennemføre en erfaringsopsamling ud fra aktiviteter igangsat over de 

seneste år i København, Aarhus og Odense.  

 

5. Udvikling af alternativer  

Bestyrelsen vil fortsat have fokus på, hvordan MS nationalt og internationalt kan arbejde med 

udvikling af alternativer, der bidrager til at opbygge nye bæredygtige måder at indrette samfund, 

demokrati og fattigdomsbekæmpelse på. På baggrund af en udforskning i 2019 om, hvordan MS 

kan udvikle, støtte og stimulere lokaldrevne ejerskabsformer som deleøkonomi, andelseje og 

fælleseje samt fremme miljømæssigt bæredygtige produktionsformer, skal bestyrelsen beslutte, 

hvilke aktiviteter MS skal igangsætte på området fra 2020. 

 

6. Mellemfolkeligt Samvirke i Danmark: Bestyrelsen skal sikre det fortsatte arbejde med 

Mellemfolkeligt Samvirkes fysiske tilstedeværelse og forankring i hele Danmark gennem 

implementeringen af planen om etableringen af Globale Platforme i Danmark. Dette med særligt 

fokus på, at Mellemfolkeligt Samvirke derigennem bliver bredt forankret blandt unge og støtter op 

om aktiviteter, der er koblet op på strategiens forandringsmål og fremmer det globale og 

mellemfolkelige engagement. Som en del heraf skal bestyrelsen tilse, at der søges det bedst mulige 

samarbejde med andre organisationer. 

 

7. At forbedre kommunikation, informationsdeling og gennemsigtighed inden for foreningen: 

Med det nye frivilligmodul på ms.dk, udsendelse af aktivitetsmail hver anden uge, 

aktivitetskalenderen tilgængelig på ms.dk, samt Facebookgrupper og events både i København og 

Aarhus er der gennemført flere tiltag, der forbedrer den interne kommunikation og 

informationsdeling i Mellemfolkeligt samvirke. Der er dog fortsat behov for fokus på forbedringen 

af informationsdelingen med henblik på gennemsigtighed omkring igangværende indsatser, samt 

kortlægning og overblik over kompetencer i Rådet med henblik på øget inddragelse og brug af 

kompetencerne.   

 

8. Mellemfolkeligt Samvirkes rolle i at støtte unges globale netværk: Bestyrelsen skal sikre, at;   

a) der bakkes op om konkrete politiske mobiliseringer vedrørende dagsordner som Fight 

Inequality, Fridays4Future og verdensmålene  

b) der sker en udvidelse af vores netværk af Globale Platforme, ikke bare i Danmark men også 

globalt 

c) Mellemfolkeligt Samvirke bidrager aktivt til samarbejdet på tværs af ActionAid 

føderationen med at opbygge et Youth Community of Interest og det globale Activista 

netværk. 

d) Det forsat udforskes hvorledes Mellemfolkeligt Samvirke kan bidrage til at styrke den 

globale forbundethed mellem aktivister i Danmark og andre steder i verden, der arbejder 

for øget politisk deltagelse, styrkelsen af en bæredygtig og retfærdig økonomi og øget 

social sammenhængskraft og mellemfolkelig forståelse. 

 

9. Følge op på anbefalingerne fra det igangværende Danida review. Der er i foråret 2019 gennemført 

et Danida Review af det internationale og humanitære arbejde. Det er væsentligt at bestyrelsen i 

den kommende periode følger op på anbefalingerne fra det helt overvejende positive review og 

sikrer at relevante tiltag igangsættes. 

 



10. Styrke og skærpe Mellemfolkeligt Samvirkes fokus på klimakrisen 

Bestyrelsen skal afdække, hvordan vi bliver vores klimaansvar mere bevidst som organisation ved 

at se på:  

a) hvordan organisationens drift bliver mere klimavenlig, 

b) hvordan klimakrisen er forbundet med MS’ indsatsområder så som ulighed, og 

c) hvordan det, MS gør og vil på klimaområdet, synliggøres – både internt for sekretariatet samt 

rådet og i den eksterne kommunikation på hjemmeside og andre kanaler. 

Herudover opfordres der til, at MS forholder sig til klimaspørgsmålet i alle nye projekter, 

partnerskaber og kurser, MS er engageret i. Ligeledes opfordres der til, at MS tør være modig og 

ambitiøs på denne dagsorden. 

 

11. Målet om social sammenhængskraft 

Bestyrelsen skal fortsætte og skærpe MS’ arbejde med det strategiske mål om social 

sammenhængskraft, herunder:  

a) Bestyrelsen skal sikre, at MS søger at påvirke Folketinget og regeringen til at afvikle eller lempe 

den diskriminerende lovgivning rettet mod asylansøgere, flygtninge og mennesker bosat i 

udsatte boligområder. 

b) Bestyrelsen skal søge at styrke arbejdet med at støtte ofre for diskrimination og inspirere andre 

til at reagere, når de bevidner diskrimination.   

c) Bestyrelsen skal tilse, at MS i øvrigt i sit oplysnings- og kampagnearbejde søger dialogen med 

mennesker, der ikke umiddelbart deler vores værdisæt.  

 

12. Fokus på Syrien og kurdere i området  

I Syrien lever millioner af mennesker på flugt. Lige nu bor der 70.000 mennesker i flygtningelejre i 

det nordlige Syrien. Bestyrelsen skal undersøge, hvordan MS aktivt kan støtte flygtninge i disse 

områder og sætte fokus på kurdere i oplysningsarbejdet.   

 

Bestyrelsesudvalg 

Der opfordres til, at Bestyrelsen ud over FAC (Finance and Audit Committee) og Kontaktgruppen, 

nedsætter yderligere 4 udvalg til at forberede bestyrelsens diskussioner inden for følgende områder: 

• Øget diversitet i finansieringsgrundlaget  

• Styrket global forbundethed mellem aktivister i Danmark og andre steder i verden, herunder 

fokus på, hvordan vi klæder unge på til med afsæt i lokale forandringer at kunne skabe 

væsentlige forandringer nationalt og globalt (Fra local til global). 

• MS's spredning, samt fysiske tilstedeværelse og forankring i DK, herunder udvikling af metoder 

til, hvordan vi arbejder uden for København.  Udvikling af community organizing som et central 

fokus i den forbindelse.  

• Fortsat udmøntning af Mellemfolkeligt Samvirkes humanitære arbejde. 

Ligesom FAC foreslås disse udvalg at bestå af et begrænset antal bestyrelsesmedlemmer, 

rådsmedlemmer, relevante sekretariatsansatte og endelig eksterne ressourcepersoner, hvor der er 

behov og mulighed for dette. Rådsmedlemmer opfordres til at overveje deres interesse og 

kompetencer i forhold til at indgå i disse udvalg og derved bidrage til at styrke bestyrelsens arbejde 

inden for de enkelte felter.  



Erfaringerne viser, at det er afgørende i forhold til succesfuld anvendelse af arbejdsgrupper som 

metode, at der foreligger konkrete ToRs på arbejdsgrupperne formål, opgave og output, samt hvilken 

del af arbejdet med den rullende politiske plan, som arbejdsgrupperne bidrager til at kvalificere. Det er 

endvidere vigtigt med en klar rollefordeling, og at der afsættes ressourcer til koordination. 

Derudover foreslås det at kontaktgruppen i sin planlægning af Råds- og medlemsdagen i 2019 arbejder 

videre med idéen om at afholde Råds- og medlemsdagen i Aarhus.  

 

Vedtaget på Rådsmøde den 26. maj 2019 

 


